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Časopis obce Sloupnice



Před lety 
uvedli místní ochotníci Stra-

konického dudáka, kde hned v úvodu hry je-
den z chasníků lamentuje, že „svět se celý obrátil a tan-

cuje po hlavě“. To napsal Tyl hluboko v 19. století, v dobách, které 
my často vnímáme jako idylickou pohádku, kdy měl život řád, všechno bylo 

srozumitelné, lidé se k sobě chovali uctivě. Přesto si Tyl myslel, že žije v bláznivých 
časech. Jak by si asi připadal dnes? Viděl by nás, jak na polích místo obilí pěstujeme 

elektřinu. Jak v obchodech nakupujeme zbytečné věci jen proto, že se v médiích dozvídáme, 
že je „musíme mít“. Není důležité, že na ně nemáme peníze. Nikdy nebylo snadnější si je půjčit, 

spíš je skoro obtížné vyhazovat ze dveří ty, kteří nám vnucují balíky hotovosti. Jak draze je pak vra-
címe! Železné úspory odevzdáváme do bezedných lichvářských kapes, nebo je v lepším případě ukládáme 

přes virtuální systémy do nehmatatelných cenných papírů, jejichž původní vlastníky vůbec neznáme. Přečetl 
by si, že jakási agentura snížila Spojeným státům rating z AAA na AA+ a že kvůli tomu o své úspory převtělené do 

těch „papírů“ přicházejí lidé po celé zeměkouli – v jihovýchodní Asii stejně jako ve střední Evropě. Nikdo by mu asi ne-
dokázal vysvětlit, co je to globalizace, ale kdyby viděl, jak si sousedé v české kotlině vyřizují účty mačetami, možná by po-

chopil, že na dosah ruky jsou lákadla i pasti ze všech koutů světa. Možná by Tyl po takovém výletě do budoucnosti přepsal 
scénář své hry tak, že by si chasník vůbec nestěžoval, ale naopak vychvaloval. A třeba bychom po podobném výletě i my viděli 

svoji dobu jinak. Snad bychom si uvědomili, že opravdové hodnoty zůstávají stejné navzdory dějinným epochám, ekonomickým 
krizím či módním vlnám. Slunce pořád vychází a letos příjemně hřálo i s nastupujícím podzimem, úroda dozrála i v konkurenci 

solárních panelů, u sousedů se narodila zdravá dcera, pořád je kam chodit za zábavou, kterou pro ostatní bez nároku na odměnu 
připravují místní spolky, škola dostává nový kabát a před pár týdny zase přivítala další generaci dětí… A ty jsou stále stejné, mají své 

dětské radosti, bolesti a srandovní přání. Jací lidé z nich vyrostou, to záleží jen a jen na nás dospělých. Na tom, co je naučíme a co jim 
ukážeme. Současnost třeba není o nic horší než Tylova doba. Lidé z paměti zpravidla vytlačují špatné vzpomínky a uchovávají si jen ty 
pěkné. Pak se není co divit, že dnešek ve srovnání se „starými dobrými časy“ vypadá jako chudý příbuzný. Možná je rozdíl jen v tom, že 
dnes přikládáme zbytečně velkou důležitost iluzivnímu světu, který vytvářejí média, a že díky nim máme o všech trablech toho skutečného 
světa daleko větší přehled. A že se špatné zprávy šíří mnohem snáz než ty dobré, to je přece známá věc, ale to ještě neznamená, že se 
neděje taky spoustu pěkného. I když je ten tanec kolem nás kolikrát pořádně bláznivý, stejně si myslím, že se dnes téměř každý člověk může 
sám rozhodnout, jestli se nechá vtáhnout do kola a jak bude tančit. A takové štěstí mnoho generací před námi tady v Čechách nemělo.

–MŠ–
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Sloupenský pohár ve střelbě na asfaltové 
holuby se uskutečnil v tradičním termínu, 
první neděli v září. Již 39krát se příznivci to-
hoto závodu sjeli z celé republiky soutěžit 
v disciplíně lovecké kolo o 30 hodnotných 
cen, které věnovali pořadatelé a početní 
sponzoři. Členové MS Březina České Heřma-
nice představili 57 závodníkům a přibližně 
dvěma stovkám diváků průběžně sledujícím 
závod modernizovanou střelnici U Mudáka 
v osadě Džbánovec. Prostřednictvím MAS 
Litomyšlsko získali myslivci z evropských 

a národních zdrojů z programu Rozvoje 
venkova dotaci 450 tisíc Kč, která přibližně 
ze 75 % pokryla náklady na obnovu zdroje 
pitné vody, nové sociální zařízení, rozšíření 
kapacity míst pro návštěvníky a pořízení 
nové vrhačky pro disciplínu „americký trap“.
Závod proběhl v krásném slunečném dni 
s nepříjemným větrem, který ztěžoval pod-
mínky závodu na obtížné střelnici s výškově 
rozdílnými střeleckými stanovišti. Vyvrcho-
lením soutěže bylo fi nále šesti poměrně 
vyrovnaných závodníků s nástřelem 33–36 
holubů ze 40 možných. Absolutní nástřel 
20 holubů se zdařil ve druhé položce pouze 
vítězi Radku Chalupníkovi z Bučiny u Vyso-
kého Mýta, který postoupil do fi nále jako 
druhý v pořadí. Dramatické fi nále, které 
zvedlo ze sedadel početné diváky, nepři-
neslo rozhodnutí a o celkovém vítězi se tak 
rozhodlo ve druhém kole rozstřelu. V něm 
vítězi podlehl celkově druhý Václav Koubek 
starší z jihočeské Volyně. Třetí místo získal 
první postupující fi nalista Aleš Mlíka z Vyso-
kého Mýta také po rozstřelu před čtvrtým 

Jiřím Ždímalem z Chotěboře. Na pátém 
místě s 53 zásahy se umístil vítěz z roku 
2009 Ondřej Valenda z Hradce Králové. Jan 
Slánský z Hlavečníku skončil se 49 zásahy 
na šestém místě. Finále o vlásek uniklo nej-
lepšímu domácímu střelci Mirkovi Vašinovi, 
který se umístil na sedmé příčce.
Kromě příznivého počasí a kvalitních vý-
sledků prospělo ke spokojenosti všech 
účastníků tradičně pestré občerstvení při-
pravené domácími příznivkyněmi myslivců.

ING. OLDŘICH VAŠINA

Myslivci vyzkoušeli 
modernizovanou střelnici



Pokračuje oprava školy…
O rekonstrukci školy se více rozepi-
suje ve svém příspěvku pan ředitel 
Sychra. Jen pro zajímavost dodávám, 
že se rada obce rozhodla umístit do 
kopule plechový tubus s dobovými 
dokumenty v podobě denního tisku, 
ofocených současných papírových 
platidel, dnešní kovové mince, slo-

žení učitelského sboru a stávajícího zastupitelstva, informační leták 
o obci i poslední číslo Pelmelu. Vše bylo do kopule instalováno ve 
středu 28. září. 
Rekonstrukce se dotýká také ozdob na fasádě. Nalepují se ozdobné 
prvky kolem oken a říms a zhotovují se sádrové odlitky znaku obce 
umístěného na boku budovy. Větší problém je s freskami nad hlav-
ním vchodem do školy. Po jejich důkladné prohlídce bylo rozhodnuto, 
že opravu svěříme studentům z restaurátorské školy v Litomyšli. 
Protože oprava bude velice náročná a závislá na počasí, restaurá-
toři letos provedou základní zabezpečení a práci dokončí v jarních 
měsících příštího roku. Lešení bude odstraněno a na jaře znovu 
v průčelí budovy postaveno. Jsme přesvědčeni, že toto rozhodnutí 
je správné, protože zachování všech ozdobných prvků na budově je 
nutné pro další generace.

…i přípravy kanalizace 
Několikrát jsme vás již informovali o přípravných pracích na výstavbě 
čističky odpadních vod a kanalizace. Projekt byl již prakticky hotov, 
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Zprávy obecního úřadu
ale došlo k tomu, že z důvodu nesouhlasu občanů s umístěním pří-
jezdové komunikace a stavbě mostu přes potok k čističce museli 
projektanti hledat další řešení. Bylo navrženo několik variant, z nichž 
rada vybrala příjezdovou komunikaci v prostoru mezi Borovou 
a Sloupnicí. Musí být znovu zahájeno jednání s dotčenými orgány, 
aby mohlo být vydáno územní rozhodnutí a následně stavební povo-
lení. Vzhledem k tomu, že Státní fond životního prostředí požaduje 
doložit veškeré materiály včetně výběru dodavatele na celou akci do 
konce letošního roku, dostáváme se do složité situace vše v termínu 
stihnout. Projektanti se snaží dát projekt do takového stavu, aby 
odpovídal normám a požadavkům dotčených orgánů v co možná nej-
kratším termínu. Pokud uvidíme, že se vše nestihne do stanoveného 
termínu, budeme muset znovu jednat s úředníky ze SFŽP o odklad 
termínu. Vedení obce udělá vše, aby se požadovaný termín podařilo 
splnit.

Obec jedná o nových jízdních řádech 
Pardubický kraj spolu s fi rmou OREDO připravuje od 11. prosince 
letošního roku velmi podstatnou změnu jízdních řádů autobusů 
a vlaků. Občané mohli zasílat připomínky do 15. září. Na konci srpna 
došlo na setkání starostů Litomyšlska se zástupci fi rmy OREDO, kde 
po bouřlivé diskuzi bylo dohodnuto, že po zaslání připomínek bude 
svoláno další jednání, které iniciuje také hejtman Pardubického kraje. 
Pro naši oblast proběhne 11. října v Litomyšli. Firmě OREDO jsme 
také zaslali několik požadavků od občanů, kteří autobusy využívají. 
O výsledku jednání v Litomyšli vás budeme informovat formou hlá-
šení v místním rozhlase nebo na vývěskách.



Šance na dotace pro místní spolky  
Místní akční skupina (MAS Litomyšlsko o.p.s.) je nezisková organi-
zace, která působí na území 38 obcí a dvou měst v okresech Svi-
tavy a Chrudim. Cílem působení MAS Litomyšlsko je podpora rozvoje 
území a zvýšení kvality života ve venkovských oblastech. MAS Li-
tomyšlsko zprostředkovává dotace z Programu rozvoje venkova na 
menší investiční projekty měst, obcí, svazku obcí, zemědělců, podni-
katelů, neziskových organizací nebo církevních organizací. Poskytuje 
také poradenství pro všechny subjekty v území v oblasti využívání 
dalších existujících dotačních titulů (strukturální fondy EU, národní 
programy a dotace, krajské dotace, nadace a podobně) a sama rea-
lizuje rozvojové projekty, které zvyšují kvalitu života v obcích a měs-
tech na území její působnosti. Větší šanci na získání fi nancí mají 
spolky a neziskové organizace působící v obci než samotná obec. 
Důkazem toho je získání dotace na rozšíření střelnice „U MUDÁKA“ 
na Džbánovci. Podrobnější informace poskytne slečna Ivona Ople-
talová, Proseč 125, 539 44 Proseč, mobil: 733 705 320 nebo na 
www.mas-lit.cz.

Různé  
• Na farské zahradě dokončuje fi rma pana Švece z Choltic u Lito-
myšle dětské hřiště v hodnotě 380 tisíc korun. Bude mít svůj pro-
vozní řád, který bude nutné dodržovat. Na zahájení výstavby dět-
ského hřiště ve Vesničce (vedle asfaltového hřiště) podala obec 
žádost na dotace z Programu rozvoje venkova.
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• Policie ČR doporučila odboru dopravy v Litomyšli a SÚS Ústí nad 
Orlicí změnu dopravního značení na křižovatce u pošty. Doporu-
čuje ve směru od Džbánovce instalovat značku „Stůj, dej přednost 
v jízdě“ a na vozovce vyznačit ve stejném směru vodorovné dopravní 
značení „Vodící čára přerušovaná“ pro zviditelnění hranice a vizuální 
vymezení hlavní komunikace.

• Obec Sloupnice podepsala Smlouvu o poskytnutí neinvestiční do-
tace pro potřeby Domova pro seniory ve Sloupnici s Pardubickým 
krajem. Dotace je ve výši 1 milion korun.

• V sokolovně dokončila fi rma ENBRA PARDUBICE výměnu topidel 
v celkové výši 437 971 Kč. S fi rmou je dohodnut splátkový kalendář. 
Dvě třetiny díla zaplatíme ještě letos a zbývající část v roce 2012.

• O prázdninách byly provedeny nátěry dřevěných částí na budově 
restaurace U Labutě a celkový nátěr na budově, kde sídlí Nadace sv. 
Anežky. Tady jsou občanům k dispozici také kadeřnické, kosmetické 
a masážní služby.

• V září ukončil pracovní činnost z důvodu odchodu do předčasného 
starobního důchodu zaměstnanec obce pan Josef Vondra. Tímto mu 
děkuji za vše, co pro obec vykonal, a přeji mu, aby si důchodu ve 
zdraví co nejdéle užil. Na jeho místo rada obce rozhodla přijmout 
pana Martina Kříže z Dolní Sloupnice. 

JOSEF ŠKEŘÍK, STAROSTA OBCE



MATĚJ FALTYS  •  11 LET
1. Nelíbí se mi, že 
moc dlouho trvá 
oprava školy, ale ne-
vím, jak bych to změ-
nil. Taky bych tady 
postavil krytý bazén 
a k nám do 5. třídy 
bych pořídil interak-
tivní tabuli.

2. Chtěl. Líbí se mi tady. Znám to tady 
a mám tady známé. Nechtěl bych se stěho-
vat jinam. Buď bych bydlel doma, nebo bych 
si postavil vlastní dům.
3. Chtěl bych být myslivec. Taťka je myslivec, 
brácha to studuje a mě to taky baví. Líbí se mi 
příroda a chodím do mysliveckého kroužku.

PETRA LORENCOVÁ  •  12 LET
1. Zařídila bych tu 
koupaliště, abychom 
nemuseli dojíždět 
jinam do okolních 
měst a měli ho přímo 
v místě. Bylo by to 
jednodušší.
2. Ano, chtěla. Žiju ve 
Sloupnici odmalička, 

líbí se mi tu a mám tady spoustu kamarádů. 
Ve městě bych bydlet nechtěla, protože je 
tam rušno.
3. Ještě úplně nevím a nejsem rozhodnutá, 
ale přemýšlím o kosmetičce. Zajímá mě to 
a baví mě líčení. 
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BĚTKA VESELÁ  •  9 LET
1. Já bych zařídila, 
aby u areálu už ne-
byla ta kláda, pro-
tože jsem si na ní 
zlomila ruku, když 
jsem se houpala. No 
a kdybych opravdu 
mohla…tak aby byl 
větší výběr jídel v jí-

delně. Třeba tři polívky, hlavně gulášovou. 
A ještě bych tady vyrobila zoologickou za-
hradu. Stála by místo jezeďáků a bylo by 
tam pět lvů a sedm lvicí. Taky bych tady po-
stavila nějakou dobrou, hodně dobrou cuk-
rárnu, nebo restauraci.
2. No, nechtěla bych bydlet ve městě, pro-
tože tam hodně jezdí auta. Moc se mně tam 
nelíbí. Mám to radši tady, protože je tady víc 
stromů a větší klid. Určitě by to šlo, bydlet 
tady. 
3. Já jsem chtěla být kadeřnicí, ale teďka 
bych chtěla být tou paní, jak váže kytky…
aranžérkou. Líbí se mně kytky. Je to hezké, 
co se z nich dělá.  

V minulých číslech jsme vám formou ankety přiblížili naše zastupitele a jejich pohled 
na Sloupnici. Budoucnost ovšem patří dětem. Najdeme mezi nimi příští představitele 
obce? Jaké mají sny? A čím nás mohou překvapit? 
1. Kdybys byl(a) ve Sloupnici starostou (starostkou), co bys tady zařídil(a)?
2. Až budeš dospělý(á), chtěl(a) bys ve Sloupnici bydlet?
3. Čím bys chtěl(a) být?
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První dva týdny v červenci se opět usku-
tečnil tábor pro školní děti. Zájem byl letos 
větší než loni a kdybychom nebyli omezeni 
prostory, mohlo by se zúčastnit i více dětí. 
Kromě her, soutěží, koupání a vyrábění jsme 
navštívili nádherné ZOO Lešná. Poslední 
večer jsme opékali párky, pak jsme se báli 
na noční strašidelné stezce a nakonec jsme 
všichni v centru přenocovali. 
V srpnu se uklízelo a ke krtečkovi, který 
zdobí celou jednu stěnu, přibyla díky Zuzce 
Plchové včelka Mája a Vilík.

Tolik k tomu, co bylo. A co nás čeká?
Kromě pravidelného dopoledního programu 
budou i letos fungovat zájmové kroužky. 
V úterý to bude taneční kroužek s Pavlou 
Škeříkovou. V případě zájmu ho rozšíříme 
o starší holky a kluky.  
Jeden pátek se bude tvořit z keramiky s Lí-
dou Štěpánkovou a druhý pátek se bude 
malovat a tvořit z různých materiálů se Zuz-
kou Plchovou.
Kdo váhá nebo zapomněl, stále má 
možnost přihlásit se! Těšíme se na vás 
na všech našich aktivitách.

ZA RC RADKA LEKSOVÁ  •  TEL. 731 604 601     

RODINNÉ CENTRUM KOPRETINA

Pravidelný program:
Úterý 8.00–12.00 hodin    
Dopolední herna, tvořeníčko 
pro malé děti s maminkami

Středa 15.00–18.00 hodin
Odpolední kávička 
pro maminky s dětmi

Čtvrtek 8.00–12.00 hodin
Dopolední herna, 
pohybové básničky a písničky
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Třída Dívky Chlapci Celkem
VI. 11 12 23

VII. 12 8 20
VIII. 14 10 24

IX. 7 9 16

Dívky Chlapci Celkem
C e l k e m  1 .  s t u p e ň 56 39 95
C e l k e m  2 .  s t u p e ň 44 39 83
C e l k e m  ž á k ů 100 78 178

Třída Dívky Chlapci Celkem
I. 8 10 18

II. 7 5 12
III. 15 6 21
IV. 13 8 21
V. 13 10 23

 Vnitřní práce omezující školní provoz byly ukončeny počátkem 
září a 5. 9. jsme mohli s drobnými omezeními zahájit nový školní 
rok včetně uvítání nových prvňáčků i žáků, kteří k nám v průběhu 
prázdnin přestoupili. Žáci prvního stupně zpočátku ještě museli uží-
vat toalety ve vyšším patře, ale po týdnu intenzivní práce se podařilo 
zprovoznit všechny toalety v celé škole. Děkujeme všem, kteří přišli 
pomoci s úklidem, což bylo nezbytné, zejména těsně před zahájením 
školního roku.
 Nyní probíhají práce na venkovním plášti, střeše a půdě. Škola 
přijala opatření týkající se pohybu osob v okolí stavby, aby nedošlo 
ke zranění osob. V průběhu listopadu by měla být škola téměř hotova 
tak, aby mohla plně sloužit dětem ze Sloupnice i z okolních vesnic.
Na webu www.zs-sloupnice.cz si můžete prohlédnout video-
záběry Sloupnice natočené ze školní věže.

Počet žáků ve školním roce 2011/2012

Vážení spoluobčané,
 jak jsem Vás již v minulém vydání tohoto časopisu informoval, 
škola prochází celkovou rekonstrukcí (viz fotografi e), která napo-
může šetření prostředků za vydané energie. Rekonstrukci provádí 
fi rma IZOTEP z Ústí nad Orlicí. Z důvodu úklidu před zahájením prací 
jsme ukončili školní rok 2010/2011 dříve a i školní rok 2011/2012 
začal s mírným zpožděním. 
 V průběhu července se stavělo lešení, otloukala stará omítka a za-
čalo se s instalací izolačního polystyrenového pláště. Na střeše byly 
shozeny staré nefunkční komíny ze severní strany budovy a prováděl 
se shoz střešní krytiny a okapových žlabů a svodů. Po „přelaťování“ 
začaly klempířské práce včetně kompletní rekonstrukce věžičky s ho-
dinami. Ve všech třídách v dolním patře včetně toalet byla vybourána 
podlaha a do skladby podlahy byla vložena izolační vrstva polysty-
renu. Stejně tak byla vybourána podlaha v šatně a cvičné kuchyňce, 
v dílně školníka a původní kotelně a i zde byla skladba podlah dopl-
něna polystyrenem.
 V srpnu všechny práce pokračovaly, začalo se s pokládkou střešní 
krytiny a výměnou všech oken za plastová. Tak jako na každé stavbě 
se v průběhu realizace objevují problémy, ani u nás se vše neda-
řilo přesně podle plánu. Vzhledem k deštivému a chladnému počasí 
vznikl drobný problém s vysycháním betonu na požadovanou hod-
notu kvůli pokládce PVC podlahové krytiny ve třídách do určeného 
termínu. Museli jsme také na čas „odstavit“ jednu učebnu kvůli za-
tečení dešťové vody do zdi. Žádný z problémů ale nebyl tak závažný, 
aby výrazně zkomplikoval průběh realizace a zatím se vše podařilo 
vyřešit. 

základní školy
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Personální zajištění školního provozu
Mgr. Václav Sychra . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  ředitel školy
Mgr. Dagmar Radošová . . . . . . . . . . . . . . . . . . zástupkyně ředitele
Mgr. Aneta Kuřová . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  třídní učitelka I. třídy
Mgr. Michaela Veselá . . . . . . . . . . . . . . . . . . . třídní učitelka II. třídy
Mgr. Helena Jarkovská  . . . . . . . . . . . . . . . .  třídní učitelka III. třídy
Mgr. Jitka Kufnerová . . . . . . . . . . . . . . . . . .  třídní učitelka IV. třídy
Aleš Hanzl prom. ped.  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . třídní učitel V. třídy
Mgr. Vít Hospodka . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . třídní učitel VI. třídy
Mgr. Eva Sychrová  . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   třídní učitelka VII. třídy
Mgr. Libuše Jeřábková  . . . . . . . . . . . . . . .  třídní učitelka VIII. třídy
Mgr. Stella Kubásková  . . . . . . . . . . . . . . . .  třídní učitelka IX. třídy
Bc. Marcela Jiskrová  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . učitelka
Mgr. Jana Sychrová  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . učitelka
Veronika Kroulíková  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  vychovatelka ŠD I.
Miluše Stránská . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . vychovatelka ŠD II.

Božena Eliášová . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . vedoucí školní jídelny
Alena Kličková  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  kuchařka ŠJ
Alice Faltysová  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  kuchařka ŠJ
Helena Mařáčková . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  kuchařka ŠJ
Milan Vala  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . školník
Pavla Záleská  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . uklízečka
Alena Valová  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . uklízečka
Jana Kozáková . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . hospodářka školy

Organizace školního roku 2011/2012
Období školního vyučování začalo ve středu 1. září 2011 
(ředitelské volno 1.–2. září). 
Vyučování bude v prvním pololetí ukončeno v úterý 31. ledna 2012. 
Vyučování bude v druhém pololetí ukončeno v pátek 29. června 2012.

Podzimní prázdniny . . . . . středa 26. října a čtvrtek 27. října 2011 
Vánoční 
prázdniny . . . . .  pátek 23. prosince 2011 až pondělí 2. ledna 2012
Pololetní prázdniny . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . pátek 3. února 2012
Jarní prázdniny . . . . pondělí 12. března až neděle 18. března 2012
Velikonoční prázdniny . . . čtvrtek 5. dubna a pátek 6. dubna 2012
Hlavní prázdniny . . . . . . . sobota 30. června až neděle 2. září 2012

Zápis do 1. ročníku pro školní rok 2012/2013:
čtvrtek 19. ledna 2012 od 15 do 18 hodin
Náhradní termín zápisu pro školní rok 2012/2013 je možno dohod-
nout individuálně po telefonické domluvě na tel. čísle 465 549 222.

Klasifi kační porady Třídní schůzky
úterý 15. 11. 2011  úterý 22. 11. 2011  
úterý 24. 1. 2012  úterý 17. 4. 2012
úterý 10. 4. 2012  
čtvrtek 21. 6. 2012

Školní výlety  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .21. května až 2. června 2012
Lyžařský kurz Jeseníky . . .neděle 5. února až pátek 10. února 2012
Plavecký výcvik 1.– 4. třída . . . . . . . . . . . . . od úterý 3. ledna 2012 
8.15–9.50 – 10 lekcí po 2 hodinách

MGR. VÁCLAV SYCHRA
ŘEDITEL ŠKOLY



Sbor dobrovolných 
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	 Kolik členů má SDH v Horní Sloupnici? 
Kolik je těch aktivních?
� Naše základna má 86 členů nad osmnáct 
let a 23 členů do osmnácti let. Aktivních 
je okolo dvaceti stálých členů. Patříme do 
okrsku č. 6, jsme ve sdružení hasičů Čech, 
Moravy a Slezska a spadáme pod organizaci 
v Ústí nad Orlicí. V současnosti jsme zařa-
zeni do JPIII s časem výjezdu do 15 minut.

	 V čem spočívá činnost dobrovolných 
hasičů krom výjezdů k požárům?
� Jak již vypovídá název, jedná se o sdru-
žení dobrovolné. Základní činností jednotky 
SDH je chránit životy a zdraví obyvatel 
a majetek před požáry a poskytovat účin-
nou pomoc při mimořádných událostech, 
které ohrožují život a zdraví obyvatel, ma-
jetek nebo životní prostředí a které vyžadují 
provedení záchranných, resp. likvidačních 
prací. SDH má za úkol sdružovat členy, stará 
se o pořádek a kulturu v obci, pomáhá obci 
např. při úklidových pracích.

	 Jak vypadá takový typický výjezd 
k požáru, co se týká organizace, výjez-

…je důležitou složkou naší obce. V tomto čísle 
Pelmelu bych vám ráda přiblížila činnost 
SDH v Horní Sloupnici, a proto jsem trochu 
vyzpovídala starostu sboru Františka Šejbla.



hasičů…
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dové jednotky apod.? Mají členové „vý-
jezdovky“ rozdělené a pevně dané své 
funkce, které zastávají vždy při výjezdu?
� Naše výjezdová jednotka má 18 členů. 
Vyhlášení poplachu probíhá sirénou, pouze 
pokud se jedná o událost v obci. Pokud je 
událost mimo obec, používá se ke svolávání 
členů výjezdové jednotky ADMS (hlasová 
zpráva) nebo SMS. Při výjezdu řídí veš-
keré činnosti velitel. Jsou pevně stanoveny 
funkce, které každý člen vykonává. Po vý-
jezdu se vše řádně zaznamená do speciál-
ního tiskopisu, který se musí zaslat na Kraj-
ské operační a informační středisko. Mimo 
pravidelných zdravotních prohlídek musí být 
členové „výjezdovky“ řádně proškolováni na 
své funkce, např. strojník, velitel, hasič. Ně-
kteří členové jsou nositeli dýchací techniky, 
mají kurz na používání motorové pily apod.

	 Co činnost s mládeží? Kolik dětí na-
vštěvuje hasičská cvičení a jakých sou-
těží se účastní?
� Hasičský kroužek navštěvuje 20 dětí. 
Máme dvě družstva mladých hasičů. Bě-
hem roku se mládež účastní celostátní hry 

Plamen, která má dvě části. Jednak je to 
podzimní závod požárnické všestrannosti 
(určení azimutu, šplh, střelba, zdravověda, 
určování topografi ckých značek) a jarní část 
je zaměřena na praktické hasičské doved-
nosti, třeba zvládnutí požárního útoku. Dále 
se děti účastní řady soutěží v rámci našeho 
okresu.

	 Máte také družstvo žen a družstvo 
mužů a zvláště muži si na soutěžích ve-
dou dobře. Jaký největší úspěch zazna-
menal v poslední době SDH?
� V poslední době se mužům nejvíce dařilo 
na Člupku na Memoriálu Josefa Racka, což 
je speciální útok s příjezdem ze základny. 
Zde jsme už počtvrté vyhráli. Vloni jsem za 
třetí vítězství v řadě získali putovní pohár. 
Letos jsme také vyhráli okrskovou soutěž, 
která se konala v Dolní Sloupnici. Za zmínku 
stojí také soutěž v TFA, kde nás zastupují 
kluci Mikulečtí, Jirka letos vyhrál pohár ře-
ditele Hasičského záchranného sboru Mo-
ravskoslezského kraje a Láďa skončil druhý. 
Ženám se také nejvíce daří na Člupku, kde 
poslední dva roky obsadily též první místa. 

Družstvo mladších dětí se umístilo na krás-
ném 5. místě, tak doufáme, že tuto pozici 
na jaře nejen udrží, ale třeba i vylepší.

	 Zastáváš funkci starosty SDH…   
Co vše tato funkce obnáší?
� Především řídit a organizovat veškeré čin-
nosti sboru. Starosta má velice široký záběr, 
prakticky to obnáší vše od výběru členských 
příspěvků až po zařízení pohřbu člena. Dále 
organizuji školení, kulturní činnost, spolupra-
cuji s ostatními sbory okrsku, ale i okresu.

	 Co si jako starosta hasičů myslíš o ak-
tivitě členů sboru? Je dostatečná, nebo 
převažuje více těch pasivních „hasičů“?
� Jako v každém spolku je i v našem sboru 
„pár“ opravdu aktivních členů, kteří se podí-
lejí na veškeré naší činnosti. Tímto jim patří 
dík, protože bez nich by sbor již dávno ne-
fungoval.

	 SDH pořádá také různé společenské 
akce…   Co chystáte?
� 25. října bude tradiční lampiónový prů-
vod se zakončením Na Mlejnici, zde budeme 
připravovat občerstvení. 30. října chystáme 
posvícenské posezení. Dále to jsou již tra-
diční bály – hasičský a divadelní, během 
roku čarodějnice, pouťová zábava a vino-
braní. Také se podílíme na pořádání besedy 
s důchodci a živém betlémě.

–IKS–



 Ve Sloupnici se za dobu její existence jistě 
zastavilo mnoho významných osobností, 
ovšem návštěva samotného arcibiskupa je 
událostí naprosto jedinečnou. Jistě mi dáte 
za pravdu, že by stálo za to trochu se ohléd-
nout a na malou chvíli se na srpnové oslavy 
přenést. 
 V dubnovém čísle jste se mohli dočíst, že 
na letošní Velikonoce připadlo významné ju-
bileum 300 let od obnovení farnosti v naší 
obci. Již o Květné neděli (17. 4.) proběhla 
slavnostní mše za účasti Mons. Josefa So-
chy, papežského preláta. Těžištěm oslav se 
ovšem stal 14. srpen, kdy do naší vesnice 
na pouť zavítal sám Mons. Dominik Duka, 
pražský arcibiskup. Ten na místní faru přijel 
již v sobotu večer, aby se od brzkého neděl-
ního rána mohl zúčastnit celého programu. 
 V devět hodin ráno nejprve proběhlo 
slavnostní přivítání na obecním úřadě, 
kterého se ujal kdo jiný než pan starosta 
Škeřík. Přítomni však byli i další představi-
telé obce a jiní hosté. O hodinu později se 
na věži u kostela rozezněly zvony ohlašující 
začátek slavnostní bohoslužby, která měla 

standardní průběh. Jedinou na první pohled 
zřetelnou změnou oproti ostatním mším 
byly přeplněné lavice věřících. S trochou 
nadsázky si troufám tvrdit, že takový počet 
farníků, mezi nimiž byli i vzácní hosté, vikáři 
a řádové sestry, sloupnický kostel už dlouho 
nezažil. Při svém kázání se pan arcibiskup 
zabýval myšlenkou, že věřící lidé by měli 
znát odpověď na otázku, proč fanatické ná-
boženské proudy mohou být člověku nepřá-
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Ateismus 
není cesta k humanitě
 „Kostely, fary, ale i domy biskupů a ar-
cibiskupů jsou živou historií. Ukazují 
nám, že existuje velká tradice církve, 
ze které žijeme. Ale také existuje ona 
tradice, která vypovídá o životě národa 
této země. Tak je tomu i s vaším výročím 
obnovení farnosti ve Sloupnici.“ Těmito 
slovy zahájil pražský arcibiskup Mons. 
Dominik Duka 14. srpna nedělní boho-
službu v našem katolickém kostele.



telské. Stejně tak 
by měli podle něho 
umět říct, že ate-
ismus není cesta 
k humanitě (to řekl 
i bývalý prezident 
Václav Havel na 
posledním Fóru 
2000). „Nemůže 
nikdo projít okolo 
Krista, aby neza-
ujal stanovisko. 

Může se proti němu postavit, může ho při-
jmout, ale nedokáže kolem něho chodit se 
zamhouřenýma očima. To je taky odpověď 
těm, kteří se domnívají, že slouží Bohu, když 
zabíjí člověka. Kdo zabíjí člověka, dopouští 
se zároveň Bohovraždy, protože člověk 
je božím obrazem,“ řekl v průběhu kázání 
Mons. Dominik Duka. Na konci bohoslužby 
potom pronesl přání, aby ve zdejší farnosti 
a obci každý občan mohl žít svůj opravdu 
lidský a důstojný život. Oslavy se pak defi ni-
tivně zakončily na farním dvoře, kde byl spo-
lečný oběd. Ve velmi přátelské atmosféře se 
nesl i zbytek odpoledne.
 Za to, že jsme mohli v naší obci přiví-
tat někoho tak významného, jako je Mons. 
Dominik Duka, a prožít v jeho společnosti 
sloupnickou pouť, patří veliké díky zejména 
našemu místnímu Otci Bernardovi a všem, 
kteří se na přípravách oslav podíleli. 

–TEŠ–
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I přes bohatý program si pan arcibiskup vytěsnil čas a poskytl mně krátký rozhovor.

Proč pražský arcibiskup přijíždí na oslavy právě do naší obce?
Protože pražský arcibiskup byl kdysi hradeckým biskupem. Otec Bernard byl mým ce-
remoniářem a je dominikán jako já, to je druhý důvod a třetím důvodem je, že je zde 
opravdu hezky a udělal se tady velký kus práce. 

Stýská se vám po východních Čechách?
Ano. Je to pochopitelné, protože to je můj rodný kraj. Ale jako arcibiskup jsem propadl 
různým aktivitám a činnostem, které jsou v mé funkci nutné, takže nemám moc času 
smutnit. Nicméně ve vzpomínkách jsem pořád tady. 

Zítra odlétáte do Madridu, kde se zúčastníte Světových dnů mládeže. 
Co od toho očekáváte? Jak se těšíte? 
Tak já mám Španělsko nesmírně rád. Je to rodiště sv. Dominika. Navíc španělská kultura, 
to je světová kultura. Ovšem mám také obavy, že tam bude příšerné horko. Věřím, že to 
přemůžeme a překonáme, ale poletím pouze v dominikánském hábitu, protože v tomto 
černém by mi bylo veliké horko (smích). 

POZN. REDAKCE: ROZHOVOR BYL POŘÍZEN V NEDĚLI 13. SRPNA 2011



• Desátý ročník vinobraní lákal na Rudolfa Křesťana a Petera Rowana, jehož jméno je pro 
většinu našinců neznáme, ale fajnšmekři si nemohli koncert české a americké legendy vy-
nachválit. Večerní kapela Betl Band je jistotou, která nezklame. A dvanáct vypitých sudů 
piva svědčí o dobré zábavě.

• Do Sloupnice zavítal Jiří Krytinář se svou divadelní společností a pohádkou O princezně 
Kristýnce a šašku Kryšpínovi. Dětem se snad pohádka líbila, pro nás dospělé byla škoda, 
že jsme nedostali ochutnat Kristýnčiny koláče, díky kterým ji její rodiče vysvobodili ze za-
kletí.

• Nadmíru úspěšně se s létem Na Mlejnici rozloučily děti i jejich rodiče. Členové místního 
sdružení Českého červeného kříže nachystali tradiční akci na první zářijové nedělní odpo-
ledne, které krásným počasím snad chtělo vynahradit většinu pošmourného léta. Smažily 
se bramboráky, nafukovaly balónky, rozbalovala štěstíčka, klábosilo se, děti předváděly 
svou šikovnost v řadě disciplín. Zasloužený potlesk sklidila šermířská skupina Skandalia 
ze Svitav za svou kozáckou pohádku.

• Soutěže pro děti, výcvik psů, ukázku hasičské techniky, jízdu na koni, trampolíny, šermíře. 
To všechno při svém loučení s létem stihli dolnosloupenští hasiči, než se proti nim obrátil 
jejich hlavní spojenec – voda. Snad jim příští rok vydrží počasí i na večerní zábavu.

LEtNí sTŘíPKy

Janička 
Peňázová 
2. třída



Společenská kronika červenec, srpen 
2011

NAROZENÍ
Jan Hlávka, Horní Sloupnice

ŽIVOTNÍ JUBILEA ČERVENEC 2011
70 let 
Josef Popelka, Horní Sloupnice
Jaroslava Fišerová, Horní Sloupnice 

75 let  
Anna Novotná, Horní Sloupnice
Zdislava Nováková, Dolní Sloupnice

86 let  
Jaroslav Vašina, Horní Sloupnice
František Novotný, Horní Sloupnice

88 let  
Marie Čáslavková, Horní Sloupnice

89 let  
Emilie Škeříková, Domov pro seniory

102 let  
Anna Vašinová, Domov pro seniory

ŽIVOTNÍ JUBILEA SRPEN 2011
75 let 
Emilie Hantlová, Horní Sloupnice

80 let 
Marie Šimrová, Horní Sloupnice
Zdeňka Hájková, Horní Sloupnice

88 let 
Marie Šafářová, Dolní Sloupnice

Jubileum „Zlaté svatby“ oslavili v červnu 
manželé Jaroslav a Milada Vašinovi, 
Horní Sloupnice.

ÚMRTÍ
Rozloučili jsme se se zemřelými 
spoluobčany:

Marií Honzálkovou, Horní Sloupnice
Václavem Pávkem, Dolní Sloupnice
Boženou Bouškovou, Domov pro seniory

MILADA LIMBERSKÁ, MATRIKÁŘKA

ZÁJEZD 
DO DIVADLA
Kulturní komise 
při Obecním úřadu ve Sloupnici 
Vás zve na zájezd 
do Klicperova divadla 
v Hradci Králové na představení 

MRZÁK 
INISHMAANSKÝ, 
které se hraje 
v sobotu 5. listopadu 2011
v 19 hodin

Vstupenky v hodnotě 200 Kč 
si můžete objednat do 19. října 2011
na telefonním čísle 721 828 708 
(po 18. hodině). 

Dopravu autobusem zajišťuje zdarma 
obecní úřad. Více o představení 
na www.klicperovodivadlo.cz.



Další číslo Sloupnického PELMELU vyjde začátkem prosince 2011. Sloupnický PELMEL je časopis obce Sloupnice. Vychází šestkrát ročně. 
Vydání 5. čísla 13. ročníku – 11. října 2011. Místo vydání – Sloupnice 196, IČ: 038 130. Registrováno referátem kultury Okresního úřadu 
Ústí nad Orlicí pod reg. č. 10/1991. Náklad 350 výtisků. Cena 5 Kč.

Redakce: Bc. Iveta Ksandrová, Ing. Martin Škeřík, Tereza Štochlová
Grafi cká úprava a sazba: Petr Bartoň – grafi cké studio
Tisk: DTP centrum, v.o.s. Svitavy

Redakční poznámky
•  Články a fotografi e zasílejte v elektronické podobě.

•  Příspěvky, prosíme, zasílejte nejpozději do dne uzávěrky příštího čísla. 
 Nemůžeme zaručit, že příspěvky dodané po datu uzávěrky, budou otištěny.

•  Své příspěvky konzultujte s dostatečným časovým předstihem s redakcí. 
 Redakce si vyhrazuje právo výběru jednotlivých příspěvků.

•  Cena za otištění inzerátu je 200 Kč pro místní, 500 Kč pro ostatní.

•  Příspěvky, připomínky a dotazy zasílejte na adresu 

 pelmel@sloupnice.cz

 Uzávěrka příštího čísla Sloupnického PELMELU je 20. listopadu 2011.

Vojta Kopeček1. třída

Terezka
Pávková
2. třída


